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 المستخلص

 سورة من آية وعشرين خمس تفسير مع كاملة الفاتحة سورة تفسير الرسالة هذه في تناولت

 التفسير ــ1المفسرين لدى المشهورتين التفسير بطريقتي المذكورة الآيات بتفسير وذلك البقرة

  الآتية المباحث بالرواية التفسير بطريقة الآيات تفسير وتناول بالدراية التفسير ــ2 بالرواية

 نزول مكان المذكورتين السورتين وكلمات آي عدد(  البقرة ، الفاتحة)  السورتين أسماء

 وهو قرآنية بآيات آياتهما تفسير آياتهما بعض نزول سبب أو نزولهما سبب فضائلهما السورتين

 والصحابة وسلم عليه الله صلى النبي عن أثر بما آياتهما تفسير بالقرآن القرآن بتفسير يسمى ما

 آياتهما بعض في المتواترة القراءات بيان بالمأثور بالتفسير يسمى ما وهو وتابعيهم والتابعين

 بالدراية التفسير بطريقة الآيات تفسير وتناول آياتهما بعض من المستنبطة الفقهية الأحكام

 كلمات تفسير السورتين مقاصد آياتهما بين والتناسب السورتين بين التناسب الآتية المباحث

 آياتهما بعض من البلاغية الأساليب استنباط كاملا كلها الآيات إعراب لغويا الآيات

 تضمنت وقد هذا جمليا تفسيرا الآيات من مجموعة كل تفسير آياتهما من المتنوعة الاستنباطات

 ذلك مرتبا قائليها وإلى إليها العزو مع المعتبرة التفسير كتب عن النقول من الكثير الدارسة هذه

 وبيان تخريجها مع والآثار الأحاديث من والكثير الأحدث على الأقدم بتقديم زمنيا ترتيبا

 بخاتمة الدراسة هذه وختمت فيها الواردة للأعلام تراجم وتضمنت المحدثين قواعد على درجتها

 تتضمن ملاحق مع بها أوصيت التي والوصايا إليها توصلت التي النتائج أهم فيها أوضحت

 التالية الأهداف الدراسة هذه حققت وقد للأعلام وتراجم نبوية وأحاديث قرآنية لآيات فهارس

 نقد على والتمرس المفسرين مناهج على والوقوف تطوره وعلى التفسير مصادر على التعرف

 من والاستفادة رصين منهج ذات تفسير موسوعة لإخراج الجهود وتوظيف المفسرين أقوال

 . وغيرها والبلاغة كالنحو الأخرى العلوم
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Abstract 

This thesis focuses on the interpretation of Al-Fateha Chapter and twenty five verses 

of Al-Baqara Chapter using two well-known interpretation methods: Interpretation 

by transmission. Interpretation by knowledge.The interpretation by transmission 

focused on the following: names of both chapters, Al-Fateha and Al-Baqara, number 

of words and verses of both chapters, whether both chapters were revealed in 

Makkah or Madina, their virtues, why they were revealed, using Quranic verses to 

interpret the verses of both chapters (this method is called interpreting Holy Quran 

Chapters by using verses from Quranic Chapters), using Sunnah of Prophet 

Muhammad (peace be upon him) and what his companions and followers  said to 

interpret Quranic verses (this is called interpretation by transmission), explaining 

different readings of some verses and Islamic jurisprudence rulings derived from 

some verses of both chapters. The interpretation by knowledge focused on: similarity 

between both chapters and their verses, purposes of both chapters, linguistic and 

grammatical explanation of words and verses, deriving some rhetoric styles from 

some verses, different deductions from verses and interpretation of different verses 

together. This study has relied on many Quranic interpretation books and cited them 

in chronological order from the oldest to the most modern. It also mentioned 

different sayings of Prophet Muhammad (peace be upon him) and the degree of their 

authenticity and showed differences between them. The study included biographies 

of scholars mentioned and it concluded with the most important results in addition to 

appendices and lists of Quranic verses, Prophet’s sayings and names of scholars.  

 

  

 


